
 لایحه عفاف و حجاب
لایحه ترکمنچای فرهنگی است

 تداوم انتقادات دبیر برکنار شده
 امر به معروف 

چرا مشاور قالیباف از رفتن گلپایگانی خوشحال است؟

آرمان ملی– یاسمین طالقانی: »لایحه عفاف و حجاب، 
لایحه ترکمنچای فرهنگی است«؛ این جمله هاشمی گلپایگانی، 
دبیر سابق ستاد امر به معروف و نهی از منکر است. 7 خرداد بود 
که دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر کشور طی حکمی از 
سوی حجت الاسلام کاظم صدیقی، رئیس این ستاد منصوب شد. 
محمدصالح هاشمی گلپایگانی، دبیر سابق ستاد امر به معروف و 
نهی از منکر مراسم معارفه دبیر جدید ستاد امر به معروف و نهی 
از منکر با تجلیل از حجت الاسلام صدیقی گفت: وی به خاطر بنده 
و همکارانم بارها مورد هجمه قرار گرفت. آقای صدیقی جزو آن 
علمایی نیستند که در منزل باشند و بقیه به نزد وی بیایند. هر 
جا که احساس کند سخنش فایده ای داشته باشد، حضور پیدا 
می کند. وی افزود: از طرف دیگر ستاد امر به معروف نسبت به 
مسائل و منکرات و عدم ایجاد معروف ها به ویژه در دو سال اخیر 
و در مساله عفاف و حجاب بسیار مورد هجمه قرار گرفت و در 
فضای مجازی نوشتند که فلانی باید برود ولی آقای صدیقی 
کاملا مقاومت کرد و حتی یکبار به من نگفت که باید بروی. چون 
به حقانیت راه واقف بود و این عملکرد برای من قوت قلب بود. 
هاشمی گلپایگانی درباره جابه جایی خود بیان داشت: پایان سال 
گذشته قرار گذاشتیم تا سوم خرداد و همزمان با پایان دومین 
سال مسئولیتم به کارم پایان دهم و به همین وعده هم عمل شد. 
وی ادامه داد: پنج مورد برای تقویت ستاد را نوشته ام تا به صورت 
کتبی خدمت حاج آقا بدهم. همین رفتن ها یک امر به معروف 
است ولی شاید یکی از نقاط ضعف من این بود که گزارش ها 
را به صورت مفصل به آقای صدیقی نمی دادم. هاشمی با ارائه 
گزارشی اظهارکرد: شاید عملکرد مدیران این ستاد به خوبی دیده 
نشده باشد ولی زمانی که مسئولیت را پذیرفتم حدود ۳۰ هزار نفر 
وارد سایت ستاد می شدند درحالی که در فروردین امسال بیش 
از یک میلیون و ۲۰۰ هزار نفر از سایت دیدن کردند. تاکنون چند 
بار سایت را مورد حمله )هک( قرار دادند و حتی ساختمان ستاد را 
آتش زدند و سه بار ستاد مورد تحریم  کشورهای دیگر قرار گرفت. 
وی افزود: صدا و سیما باید جبهه مقدم در مواجهه با تهاجم های 
شدید فرهنگی باشد ولی می بینیم که مرزهای ما در زمینه مسائل 

فرهنگی واگذار می شود. 

  ساختار ستاد نسبت به انتظارات ضعیف است
دبیر سابق ستاد امر به معروف گفت: بزرگ ترین ایراد لایحه 
عفاف و حجاب این است که حجاب را به کشف حجاب، برهنگی 
و نیمه برهنگی و لباس بدن نما تعریف کرده است، ولی مرز چادر 
مشخص نشده است. یعنی اگر در دستگاه های دولتی کسی تا مرز 
کشف حجاب نرفته، کسی نمی تواند تحت عنوان نهی از منکر 
کاری انجام دهد. وی از لایحه عفاف و حجاب به عنوان لایحه 
ترکمنچای فرهنگی یاد کرد و ادامه داد: نهادهای فرهنگی ما در 
یک واماندگی و وادادگی در حال عقب نشینی هستند و مساله 
حجاب به عنوان یک مطالبه جدی خانواده شهدا از ستاد مطرح 
است. وی با بیان اینکه ساختار ستاد امر به معروف تناسبی با 
انتظارات قانونی ندارد، گفت: بودجه ستاد احیای دریاچه ارومیه 
بالاتر از بودجه ستاد امر به معروف است و من از مجمع تشخیص 
مصلحت خواستم تا ساختار و قانون ستاد را مشخص کنند. 
هاشمی افزود: طبق قانون ستاد باید در ۴۶۰ شهرستان و حدود 
۹۰۰ شورای امر به معروف در بخش های کل کشور داشته باشیم. 

  در کنار مردم هستیم
حجت الاسلام محمدحسین طاهری آکردی، دبیر جدید 
امر به معروف هم با اشاره به برنامه های آینده ستاد امر به 
معروف از نامه امیرمومنان به مالک اشتر به عنوان یک سند 
قابل اجرا در نظام سخن گفت و افزود: ما باید به دنبال گشت 
ارشاد مسئولان باشیم نه گشت ارشاد مردم. بر اساس عهدنامه 
امیرمومنان به مالک اشتر ما در کنار مردم هستیم نه در مقابل 
آنها. ما نباید اجازه دهیم شبکه های رهاشده در فضای مجازی 
ستاد امر به معروف را در برابر مردم قرار دهد و این کار نیازمند 
یک کار جهادی و مدیریت است. وی با بیان این مطلب که 
به دنبال مطالبه گری حقوق ملت و مطالبه گری رهنمودهای 
رهبر انقلاب هستیم که بر روی زمین مانده است، اظهارداشت: 
درنظر داریم سندهای راهبردی در عرصه های مختلف مانند 
محیط زیست، تولید ملی، ورزش، عفاف و حجاب و نظام 
اقتصادی را تهی کنیم. البته جایگاه ما در ستاد باید بازتعریف 

شود و مسئولان نیز قبول کنند. 

  خوشحالی یار قالیباف از برکناری گلپایگانی
گفتنی است سیدمحمود رضوی، مشاور قالیباف از برکناری 
هاشمی گلپایگانی از دبیری ستاد امربه معروف و نهی از منکر 
استقبال کرد و نوشت: »درسته که خیلی دیر این اتفاق افتاد اما باز 

جای شکرش باقی است.«

آرمان ملی- حمید شجاعی: عمان در سیاست خارجی جمهوری 
اسلامی دارای جایگاه ویژه و تعریف شده ای است که این جایگاه همواره 
در قالب یک حلقه واسط یا میانجیگر مصلح مطرح شده است. برای 
فهم بیشتر و دقیق این مساله کافی است نگاهی به عملکرد عمانی ها 
در مناسبات ایران با برخی کشورهای غربی از جمله ایالات متحده 
آمریکا داشته باشیم. چنانکه عمان در مقاطع مختلف تحت عنوان 
میانجی در مسائلی چون تبادل زندانیان بین ایران و طرف  های دیگر، 
مذاکره در جهت رسیدن به توافق میان ایران و غرب و واسطه بین 
تهران و کشورهای منطقه عمل کرده است، اما در این بین شاید 
بیش ترین جایگاهی که عمانی ها برای خود دست و پا کرده اند در 
ماجرای میانجیگری در مذاکرات میان ایران غرب برای حل مساله 
پرونده هسته ای ایران باشد. جایی که از زمان دولت نهم و دهم محمود 
احمدی نژاد و سپس حسن روحانی در دولت های یازدهم و دوازدهم 
مسقط یکی از مقاصد مذاکراتی میان ایران و آمریکا بوده است. 
چه اینکه در دولت احمدی نژاد، سعید جلیلی و در دولت روحانی، 
محمدجواد ظریف و مردانش در مذاکرات مسقط به مذاکره با طرف 
غربی و کاترین اشتون مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا به میزبانی 
عمان می پرداختند. هر چند که پس از مذاکرات متعدد و دست یافتن 
به توافقات اولیه ادامه مذاکرات به ژنو و لوزان نیز رسید و در نهایت در 
۲۳ تیز 1۳۹۴ )1۴ ژویه ۲۰15( توافق هسته ای موسوم به »برجام« در 
لوزان سوئیس منعقد شد. این در حالی است که در جریان روند فعالیت 
دو ساله برجام اروپایی ها نیز به عنوان طرفی از توافق در ارتباط با ایران 
گاهی تلاش داشتند به عنوان میانجی میان ایران و آمریکا در جهت 
حل مسائل و مشکلات دیگر نیز قرار بگیرند، اما هیچیک نتوانستند از 
پس این کار برآیند. حتی پس از خروج غیرقانونی آمریکایی ها از برجام 
اروپایی ها باز برای احیای برجام و میانجیگری تلاش کردند اما در نهایت 
این مساله بازهم به پایتخت آسیایی مذاکرات یعنی مسقط برگشت و 
طرف ایرانی با انریکه مورا، معاون جوزپ بورل هماهنگ کننده سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا در این کشور به مذاکره پرداختند. با این حال گرچه 
هشت دور مذاکرات در وین اتریش که در زمستان ۹۹ در حال رسیدن 
به نتیجه بود و با تغییر دولت و رویکرد در ایران به سرانجامی نرسید، اما 
باز هم نمی توان از نقش و تاثیر عمانی ها به سادگی گذشت. عمانی ها 
حتی زمانی که شرایط برای مذاکره مستقیم ایران و آمریکا فراهم نبوده 
»در« میانجیگری را نبسته اند و نقش خود را در بحث تبادل زندانیان ایفا 
کرده اند. حال چه تبادل زندانیان میان ایران و آمریکا و چه تبادل میان 

ایران و برخی پایتخت های اروپایی. لذا شاید به همین جهت باشد که از 
میان کانال های هشتگانه ارتباطی با ایران یعنی کشورهای قطر، عمان، 
کویت، عراق، ژاپن، آلمان، سوئیس و پاکستان مقامات تهران و واشنگتن 

همواره حساب ویژه ای را برای سلطان نشین عمان باز کرده اند.

   سفر برجامی در جهت توافق موقت؟
سفر هیثم بن طارق آل سعید، سلطان عمان به تهران را به جهات 
مختلفی می توان مورد بحث و بررسی قرار داد. چنانکه پیش از این 
سفر نیز بسیاری سناریوهای مختلفی را در پشت پرده این سفر متصور 
بودند. یکی از این سناریوها این بود که سلطان عمان حامل پیام هایی 
از سوی آمریکایی ها برای مقامات کشورمان است و مذاکرات وی با 
مقامات ایران در چارچوب تلاش برای مذاکرات احیای برجام خواهد 
بود. گرچه برخی دیگر نیز معتقدند که حضور سلطان هیثم در تهران 
به جهت میانجیگری در راستای احیای روابط ایران و مصر بوده است. 
بحث تبادل زندانیان که اخیرا هم انجام شد دیگر گمانه زنی  است که در 
سناریوهای مختلف جا می شود. اما به نظر می رسد که بحث مذاکرات 
برجامی چیزی نیست که به سادگی از آن عبور کرد. در همین راستا نیز 
رسانه های غربی از توافق قریب  الوقوع ایران و آمریکا بر سر احیای برجام 
گفته اند. چنانکه گفته شده نگرانی هایی در اسرائیل بابت گزارش هایی 
مبنی بر اینکه ممکن است اتفاقی در موضوع توافق هسته ای بین ایران 
و آمریکا در »روز ها و هفته های آینده« رخ دهد، به وجود آمده است. 
نگرانی اصلی توافقی موقت در بحث هسته ای است، به این معنا که 
ایران بخشی از فعالیت هسته ای خود را متوقف می کند، اما توانایی های 
هسته ای خود را در دستان خود نگه  می دارد و در ازای آن لغو تحریم ها 
را از آمریکا دریافت خواهد کرد؛ دولت آمریکا در هفته های اخیر درباره 
امکان چنین توافق موقتی بحث کرده و پیام هایی بین ایران و آمریکا در 
مورد موضوع هسته ای بین دو طرف رد و بدل شده است. این در حالی 
است که مقامات کشورمان همواره هرگونه توافق موقتی را رد و بارها 
شروط خود را برای احیای برجام و از سرگیری مذاکرات اعلام کرده اند. 
حال باید دید پس از بازگشت سلطان عمان شرایط پیرامون احیای 

برجام چگونه رقم خواهد خورد. 

   توافق موقت بعید به نظر می رسد
یک تحلیلگر ارشد مسائل بین الملل در خصوص سفر پادشاه عمان به 
تهران و همچنین احتمال توافق موقت میان ایران و آمریکا اظهارداشت: 

خیلی بعید است که حداقل تا فرارسیدن انتخابات ریاست جمهوری 
آینده آمریکا غربی ها قصدی برای احیای توافق داشته باشند. البته این 
تحلیل با این فرض است که اساسا توافق برجام قابل احیا باشد نیز خیلی 
بعید است که آمریکا تا فرا رسیدن انتخابات بعدی خود این کار را انجام 
دهد. دیاکو حسینی به »آرمان ملی« گفت: بنابراین اولویت آمریکایی ها 
کنترل هر چه بیشتر روی برنامه های ایران است که ممکن است آنها 
برای رسیدن به این هدف از شکلی از توافق موقت حمایت کنند که در 
آن امتیازهای بسیار کمی را در حوزه تحریم ها بدهند و در ازا بتوانند این 
اطمینان را پیدا کنند که فعالیت های هسته ای ایران در حداکثر امکان 
خود تحت نظارت قرار خواهد گرفت. وی افزود: البته چنین نگاهی در 
طرف اروپا نیز مورد حمایت است چون می تواند از تنش های میان ایران 
و آمریکا جلوگیری کند. اما همان طور که مقامات ایرانی نیز گفته اند من 
بعید می دانم که توافق موقت را راه حل بدانند و این ممکن است از جهانی 
خطرناک و بدعتی تازه در نحوه احیای برجام باشد. بنابراین خیلی بعید 

می دانم که طرف ایرانی با توافق موقت موافقت کند. 

   توافق جدید به جای توافق موقت
یک کارشناس مسائل بین الملل در ارتباط با احتمال توافق موقت 
میان ایران و آمریکا گفت: احتمال توافق موقت وجود دارد، طرف ایرانی 
تمایلی ندارد، با این حال آمریکا به توافق موقت تمایل دارد تا به نحوی 
جلوی غنی سازی ایران را بگیرد. عبدالرضا فرجی راد به »آرمان ملی« 
اظهارداشت: من بعید می دانم که بحث توافق موقت مطرح شود واگر هم 
مطرح شود طرف ایرانی بپذیرد. ممکن است توافقی غیر از برجام انجام 
شود که به نوعی چارچوب برجامی باشد، اما مفاد آن تغییر کند. سفیر 
پیشین ایران در نروژ و مجارستان تصریح کرد: ممکن است زمانی هم به 
این توافق بدهند و شاید نشود اسم آن را توافق موقت گذاشت، اما بتوان 
توافقی غیر برجامی نامید. آنچه از صحبت های چندی قبل سخنگوی 
وزارت خارجه آمریکا نیز برمی  آید اینکه او هم اعلام کرد دنبال یک توافق 
طولانی مدت هستیم. لذا احتمال توافق کوتاه مدت کم است. فرجی راد 
بیان کرد: سفر سلطان هیثم به تهران در اصل به جهت پرونده هسته ای 
و مسائل ایران و برجام است و در کنار آن مسائل دیگری هم مطرح 
می شود. باید سلطان هیثم برگردد و پیام را به آمریکایی ها برساند و 
ببینیم چه جوابی می دهند و در چند روز آینده نتایج آن را ببینیم. وی 
تصریح کرد: مذاکراتی در دو، سه ماه گذشته در مسقط در حال انجام 

بوده که پیشرفت هایی هم داشته است. 
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  »جزئیات دادگاه افشاگر »شاسی بلندها
در مجلس

علیرضابیگی، نماینده مجلس گفت: اصلا شکایتی از من ثبت 
نشده است! وقتی شکایتی ثبت نشده؛ چطور قرار کیفرخواست 
صادر کردند. موضوعی که آقای قاضی در جلسه دادگاه مطرح 
کرد به نظر پیش پا افتاده تر از آن بود که بخواهند برای آن وقت 
رسیدگی مجدد تعیین کنند. با وجودی که آن همه برای تعیین 
وقت دادگاه عجله داشتند، قاضی پرونده سوال کردند که شاکی 
پرونده چرا در جلسه دادگاه حضور ندارد؟ منشی توضیح داد که 
برای آقای فاطمی امین دعوت نامه فرستاده نشده است؛ چرا که 
ایشان اصلا در این باره شکایتی تنظیم نکرده است.منشی دادگاه 
توضیح داد که آقای فاطمی امین در این بار اصلا شکایتی ثبت 
نکرده و چیزی در پرونده وجود ندارد و ایشان فقط نامه ای به 
دادستان کل نوشته است.منشی گفت لازمه شکایت این است که 
درخواست ثبت شود و به دادگاه ارجاع شود، اما اینجا فقط نامه ای 
به دادستان کل نوشته شده است و این شکایت محسوب نمی شود.

این جلسه برگزار نشد و قرار شد بعد از ثبت شکایت توسط آقای 
فاطمی امین، مجدد تعیین وقت شود.

خبـــــر

ذره بین

کارشناسان در گفت وگو با »آرمان ملی« سفر سلطان عمان و بحث توافق موقت را بررسی کردند

توافقی که نه موقت است نه برجامی!

لایحه حجاب اندرخم کوچه مجلس

کوثری: دچار آندلس سازی 
نشویم

لایحه حجاب از سوی قوه قضائیه به 
دولت ارسال شد و دولتی ها هم به مجلس 
فرستادند. با انتشار متن این لایحه، موجی 
از انتقادات به سمت آن روانه شد. به باور 
مخالفان این لایحه از جمله کیهان، نه 
تنها بازدارنده نیست، بلکه »بی حجابی« 
را »تسهیل« هم کرده است. اکنون باید 
منتظر تصمیم کمیسیون فرهنگی مجلس، 
به عنوان اصلی ترین کمیسیون بررسی کننده 
این لایحه ماند تا مشخص شود با ایجاد 
چه تغییراتی آن را به صحن علنی مجلس 
می فرستد. ظاهرا برخی در مجلس قائل به 
بررسی و تصویب آن نیستند که دو دلیل 
دارد. نخست اینکه برخی از نمایندگان 
برای جذب آرای طبقاتی از جامعه سعی 
در سخت گیری در بحث حجاب دارند و 
برخی دیگر که اقلیت هستند به طور واقعی 
با برخی بندهای این لایحه مخالف هستند. 
روزگذشته اسماعیل کوثری از نمایندگان 
مجلس گفت: با اصلاح موارد پیشنهادی 
لایحه عفاف و حجاب باعث دلگرمی امت 
حزب ا... و خانواده شهدا شویم. لایحه ای که 
پیش از آنکه به صحن مجلس برسد، عدم 
کارکرد و عدم توان بازدارندگی خود را نشان 
داده و انتظار می رود قوه قضائیه و دولت با 
دقت بیشتری نسبت به تدوین و تصحیح 
مفاد این لایحه اقدام نمایند که در غیر این 
صورت مجلس به تکلیف انقلابی خود در 
این حوزه عمل خواهد کرد؛ چراکه مقام 
معظم رهبری فرمودند مسئولان اگر جرأت 
مبارزه با مفسد داخلی را نداشته باشند 
جرأت مبارزه با زورگوی خارجی را نخواهند 
داشت. وی ادامه داد: مقام معظم رهبری 
برای بار چندم جمع نمایندگان را مورد 
عنایت خود قرار دادند و مجلس را انقلابی 
خطاب کردند و این مسئولیت را بر دوش من 
و شما همکاران سنگین تر از گذشته می کند 
و امیدوارم در این سال آخر مجلس یازدهم 
بتوانیم با تصویب قوانین راهگشا و اساسی 
گرهی از زندگی مردم را باز کنیم. کوثری 
خاطرنشان کرد: آرایش سیاسی، رسانه ای 
و فرهنگی دشمن نشان از طرح ریزی حساب 
شده علیه انقلاب اسلامی و نظام مقدس 
جمهوری اسلامی دارد. چنانچه در فتنه 
سال گذشته شاهد بودیم که چگونه تمامی 
رسانه ها و عناصر سیاسی و فرهنگی خود را 
به میدان آوردند و قریب به چهار ماه کشور 
را دچار حاشیه کردند، امروز هم شاهدیم که 
ادامه طرح دشمنان در خیابان و کوچه های 
شهرمان با کشف حجاب و پوشش های 
نامناسب برخی عناصر فریب خورده در 
حال پیاده سازی است، لذا باید دقت کنیم 
که دچار آندلس سازی نشویم و نسبت به 
اظهارنظر سلبریتی ها حساس باشیم و در 
اسرع وقت با تصویب قانونی جامع، مانع از 
تحرک پیاده نظام دشمن در عرصه های 

فرهنگی و رسانه ای باشیم.

  لایحه حجاب را قبول نداریم
کمیسیون  عضو  نقدعلی،  محمدتقی 
درخصوص  مجلس  قضائی  و  حقوقی 
انتقاداتی که به این طرح وارد شده است، 
گفت: »پیرامون بحث لایحه عفاف و حجاب 
ما شاهد قصور در اقدام هستیم. یعنی هم قوه 
قضائیه و هم دولت در ارسال لایحه تاخیر 
داشتند و باید زودتر اقدام می کردند. اما 
درمورد نقدهای دغدغه مندان و دلسوازن 
عفاف و حجاب، من هم قبول دارم و انتقادات 
وارده را صحیح می دانم. باید کیفیت چینش 
قانون برای کسانی که از آن تخطی می کنند، 
در نظر گرفته و بازدارنده باشد.« نقدعلی 
ادامه داد: »با این تفاصیل، پایه این طرح قوی 
نیست و امیدواریم بتوانیم این ضعفی که 
درطراحی رخ داده است را در صحن علنی به 
قوتی برسانیم. هر چند گاهی آنقدر یک طرح 
یا لایحه ضعیف بسته می شود که هر چه قدر 
برای قوت آن تلاش می شود، بازهم به حد 
مطلوب نمی رسد، همچون ساختمانی است 
که فوندانسیون ضعیفی دارد و امکان اضافه 
طبقه به آن وجود ندارد. امیدواریم بتوانیم 
در صحن اصلاحات لازم را انجام دهیم و 
تراز مطلوبی که مردم از ما مطالبه دارند را 
به عمل برسانیم.« این نماینده مجلس در 
پاسخ به این پرسش که برای بازدارندگی 
چه اصلاحاتی باید روی لایحه صورت گیرد، 
به دیده بان ایران اظهارداشت: »رفتارهایی 
که در بحث حجاب دارد در جامعه اتفاق 
می افتد، توطئه دشمن است و بحث برهنگی 
و رفتن به سمت خودنمایی را ترویج می کند، 
بنابراین باید یک ساز و کار بازدارنده تعریف 
شود. ساز و کارها هم متنوع و مختلف است؛ 
فعلا برخی از آن ها در این لایحه دیده شده 
ولی متاسفانه در برخی از موارد نه تنها آمر 
به معروف و ناهی ازمنکر تقویت نشده بلکه 

تضعیف شده است.«

برخی آگاهان از حضور جدی علی لاریجانی در انتخابات آینده ریاست جمهوری خبر می دهند

پاییدررادیکالیسم،دستیدرمیانهروی
لاریجانی در آغاز فعالیت سیاسی اش مشی تندروانه داشت و هر چه به پایان دهه 90 نزدیک شد میانه روی بیشتری پیشه کرد

آینده سیاسی علی لاریجانی به کدام سمت است؟

آرمان ملی – مطهره شفیعی: یک نام و یک دنیا سیاست! 
علی لاریجانی، چهره آشنایی برای جامعه است؛ فرزندی از یک 
خانواده  مذهبی و سیاسی  به نحوی که پدرش میرزا هاشم آملی 
از روحانیون و مراجع تقلید شیعه اهل ایران و استاد فقه و اصول 
در حوزه علمیه قم و نجف و برادرانش محمدجواد، فاضل، صادق  
و محمدباقر لاریجانی هر کدام نقشی در سیاست کشور داشته و 
دارند. علی لاریجانی  در گذشته وزیر ارشاد، رئیس صداوسیما، 
دبیر شورای عالی امنیت ملی و 1۲ سال رئیس مجلس بود، اما 
انتخابات ریاست جمهوری سال 1۴۰۰ فصل جدیدی از زندگی 
علی لاریجانی بود. بسیاری توقع ردصلاحیت او را نداشتند اما 
این چنین شد. سهیم بودن رئیس سابق مجلس در بخش هایی 
از نابسامانی و وضع نامطلوب موجود در دولت مستقر )دولت 
دوازدهم( و عدم رعایت اصل ساده زیستی مسئولان، مورد 
تاکید امام راحل)ره( و مقام معظم رهبری براساس ملاحظه 
فهرستی از اموال غیرمنقول مربوط به همسر و فرزندان، اعلام 
شده از سوی مراجع قانونی کشور، از جمله دلایل رد صلاحیت 
علی لاریجانی اعلام شده است. سفرهای اعضای خانواده علی 
لاریجانی به خارج از کشور از جمله اروپا و آمریکا و اقامت فرزند 
دیگرش در آمریکا و اقامت و ادامه تحصیل برخی از منسوبین 
درجه یک وی در انگلیس بر خلاف مصوبه لازم الاجرای شورای 
عالی امنیت ملی نیز به عنوان دیگر علل رد صلاحیت رئیس 
سابق مجلس در انتخابات ریاست جمهوری عنوان شده است 
و... علی لاریجانی مجری توافقنامه ۲5 ساله ایران و چین بود 
و  با روی کارآمدن دولت سیزدهم از سمت خود در راهبری این 

توافقنامه استعفا داد.
گذشته سیاسی لاریجانی البته همواره در یک مسیر نبوده. 
او در دهه 7۰ در جایگاه ریاست صداو سیما یکی از چهره های 
کلیدی در مقابله با اصلاحات بود. حسین انتظامی معاون سابق 
مطبوعاتی وزارت ارشاد که در آن زمان مدیر مسئول روزنامه جام 
جم و از نزدیکان لاریجانی بود در پاسخ به این نقد که شما در 
دوران مسئولیت تان در صداوسیمای علی لاریجانی از پوشش 
تحصن مجلس ششم خودداری کردید و در عین حال کنفرانس 
برلین پخش شد، تصریح کرد: »در مورد کنفرانس برلین آقای 
دکتر لاریجانی دو سال پیش جواب داد و گفت این از بیرون از 
سازمان صداوسیما داده شده بود و من شخصاً قبول می کنم که 
اشتباه شده و از اشتباهات مدیریتی من بود.« لاریجانی امروز 

شباهتی با لاریحانی صدا و سیما و وزارت ارشادش ندارد و همین 
تغییر بود که سبب ردصلاحیتش شد.

   خالص سازها در سیاست ایران
لاریجانی اما آنقدر خاک سیاست را خورده بود و آنقدر زیر و بم 
سیاست را دیده بود که کنش ورزی سیاسی را کنار نگذارد و به 
سمت گوشه نشینی و عزلت نشینی نرود. »جماران« به این نکته 
اشاره کرده که  »لاریجانی در یکسال و اندی که از آن انتخابات 
می گذرد، در مقاطع و به مناسبت های مختلف اعلام موضع کرده 
و خود را در فضای سیاسی زنده نگه داشته است.« چندی قبل 
زمزمه هایی مبنی بر ورود لاریجانی به انتخابات مجلس شنیده 
می شد که موثق نبود. 18 اردیبهشت »تسنیم« مدعی شده 
بود که »علی لاریجانی، رئیس سابق مجلس شورای اسلامی از 
جمله افرادی است که خود را برای رقابت های انتخاباتی آماده 
کرده است و قرار است با ارائه لیستی در این انتخابات شرکت 
کند. چند تن از نزدیکان علی لاریجانی در گفت وگوهایی که با 
»تسنیم« داشتند این موضوع را تأیید کرده اند. همچنین منابعی 
نیز از هماهنگی هایی با موضوع انتخابات مجلس میان روحانی و 
لاریجانی خبر می دهند.« پس از این ادعا بود که دفتر لاریجانی 
چنین نوشت: »رفع نگرانی از جریان خالص سازی؛ خبری درباره 
انتخابات مجلس وجود ندارد! خبر اختصاصی خبرگزاری وسیع 
تسنیم درباره ارائه لیست در انتخابات، مصداق گزاره خسن و 
خسین هر سه خواهران معاویه هستند، است. نه بحثی درباره 
حرکت انتخاباتی در میان است و نه ارائه لیست سراسری و 
نه رایزنی با دیگران صورت پذیرفته، لذا بدین وسیله از جریان 
خالص سازی رفع نگرانی می شود و بعید است به این روش های 
برادران بتوان رقابت تصنعی ایجاد کرد. ملک را چاره ای دیگر 

نیاز است.«

   یاران در مجلس برای لاریجانی در پاستور
برخی تحلیلگران معتقدند که لاریجانی را باید از لیست 
گمانه های انتخابات مجلس خارج کرد و در لیست کاندیداهای 
احتمالی ریاست جمهوری 1۴۰۴ قرار داد؛ موضوعی که حتی 
برخی نزدیکان به او نیز به آن معترفند و معتقدند که لاریجانی 
اگر تصمیمی بر کاندیداتوری مجدد داشته باشد بدون شک 
معطوف به انتخابات ریاست جمهوری خواهد بود نه مجلس. 

لاریجانی حضور خود در انتخابات مجلس را تکذیب کرده 
اما باید به کلمات آخر جوابیه لاریجانی دقت شود: »ملک را 
چاره ای دیگر نیاز است« او از وفاداران به نظام است. لاریجانی 
همچنان در حلقه چهره های مورد اعتماد نظام قرار دارد و 
حضورش در انتخابات می تواند حمایت برخی بخش های 
حاکمیتی را هم به دنبال داشته باشد اما راهکاری را انتخاب 
می کند که اتفاقات ریاست جمهوری سیزدهم تکرار نشود. 
یکی از راهکارهایی که به حضور پرقدرت علی لاریجانی در 
انتخابات ریاست جمهوری 1۴۰۴ خواهد انجامید، حضور 
نمایندگانی از نزدیکان او در مجلس دوازدهم است. نمایندگان 
قدرتمند می توانند فضا را به سمتی ببرند که نیاز به حضور 
رئیس جمهوری مانند لاریجانی احساس و زمینه حضور او 
فراهم شود. به نظر می رسد لاریجانی برای موفقیت در انتخابات 
1۴۰۴ نیازمند موفقیت یارانش در انتخابات 1۴۰۲ است که 
در این راستا برخی ائتلاف ها به سود اوست؛ از جمله ائتلاف 
انتخاباتی با یاران روحانی که دارای رای و پذیرش از سوی 

جامعه هستند.

   کاربرد خالص سازی در انتخابات ریاست جمهوری 
 بی تردید واژه »خالص سازی« با هوشیاری و برنامه  در بیانیه 
لاریجانی آمده است. این عبارت از یک سو ردصلاحیت کاندیداها 
به ویژه نزدیکان به لاریجانی را با تردید مواجه می کند و از سوی 
دیگر پروژه خالص سازی که از سوی لاریجانی مطرح شد، 
هشداری برای تعیین کاندیداهای انتخابات ریاست جمهوری 
آینده است و احتمال ردصلاحیت کاندیداها بدون دلایل کافی 

را از بین می برد. 

   درس از انتخابات 1400
باید توجه داشت توصیه های اخیر بزرگان کشور مبنی بر 
رقابتی بودن انتخابات ها هم شاید انگیزه ای برای حضور لاریجانی 
در انتخابات ریاست جمهوری 1۴۰۴ باشد. برگزارکنندگان 
انتخابات هم تصریح می کنند که  تاکیدات مقام معظم رهبری 
مبنی بر امنیت، رقابت، سلامت و مشارکت سرلوحه برگزاری 
انتخابات است. از سوی دیگر  بعید است شورای نگهبان بعد از 
گلایه رهبری از ردصلاحیت لاریجانی، و در انتخابات ریاست 

جمهوری چهاردهم تصمیم به رد صلاحیت او بگیرد.

 عبدالرضا فرجی راد:
  توافق موقت بعید، اما توافق غیر 

برجامی ممکن است

   دیاکو حسینی: 
  بعید می دانم ایران
 با توافق موقت موافقت کند


